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ALBA PORTA
–Tenen en comú amb CiU que 
volen acabar amb el dèficit fiscal 
de Catalunya. Estan disposats a 
defensar amb aquesta formació 
el pacte fiscal?
–Nosaltres som un partit 
independentista i la nostra 
missió és caminar cap a la 
independència. Però qual-
sevol millora que sorgeixi 
mentre fem aquest camí la 
defensarem. La indepen-
dència és un objectiu a llarg 
termini però hem de gesti-
onar el mentrestant, i això 
passa per aconseguir qual-
sevol cosa que ens ajudi a 
sortir de la crisi, i el con-
cert econòmic n’és una. El 
problema és que CiU no 
defensa el concert econò-
mic, sinó un pacte fiscal, i 
si aquest pacte fiscal ha de 
ser el mateix que ja hem 
provat de tirar endavant 
amb reformes del sistema 
de finançament també hi 
treballarem conjuntament 
però sabem que ens topa-
rem amb l’estat espanyol.
–Llavors com ha de ser aquest 
concert econòmic?
–Igual que el model basc. 
Un pacte fiscal que real-
ment  ens atribueixi com-
petències en la línia del 
concert econòmic.
–I és viable aconseguir-ho?
–Amb una majoria absolu-
ta del Partit Popular serà 
molt complicat tirar-ho en-
davant, però tots els partits 
catalans hem de tenir una 
cosa en comú: defensar els 
interessos de Catalunya.
–Ja donen per fet que guanyarà 
el PP?
–Les enquestes són aclapa-

radores, però marquen una  
tendència. No menystin-
dria la capacitat de la resta 
de partits, amb la dispersió 
de vot que hi haurà en par-

tits minoritaris és possible 
que no hi hagi una majoria 
absoluta del PP.
–Parlant d’enquestes, a la de-
marcació de Tarragona no els 
donen representació...
–Com dic, les enquestes 
marquen una tendència, i 
a la demarcació indiquen 
una tendència d’igualtat 
entre tres partits que repre-
senten el mateix, CiU, PP i 
PSC. Hi ha la possibilitat de 
retallar un diputat si acon-
seguim el nombre de vots 
que necessitem, que està 
al voltant de 6.000 vots més 
que a les anteriors elecci-
ons estatals.
–Tenen en contra que algunes 
formacions independentistes fan 
campanya per l’abstenció...
–Una cosa és el que facin 
les representacions políti-
ques com la CUP o Solida-
ritat i l’altra el que facin els 
votants. Als partits se’ns re-
clama la responsabilitat de 
defensar els interessos de la 
ciutadania, doncs jo tam-
bé reclamo als ciutadans la 
responsabilitat del que fa-
cin el dia de les eleccions. 
I els independentistes que 
decideixin optar per l’abs-
tenció, que siguin consci-
ents que el que fan és aug-
mentar la presència d’un 
partit espanyolista.
–Però pot ser que el votant inde-
pendentista pensi que a Madrid 
no se li ha perdut res?
–Hi ha qui vol que ens dei-
xin parlar català al Con-
grés. Jo no hi tinc cap inte-
rès. Jo el que vull és que em 
deixin parlar català aquí, 
que ens deixin fer immer-
sió i que ens deixin fer les 

nostres polítiques d’acord 
amb la nostra realitat na-
cional. Per això, si ens que-
dem aquí, si ERC optés per 
no presentar-se en aques-
tes eleccions, quina veu hi 
hauria a l’estat espanyol 
que reivindiqués l’indepen-
dentisme?
–Així, ERC va a Madrid a aconse-
guir la independència?
–ERC va a Madrid a fer pe-
dagogia i explicar que ja 
s’ha acabat la generositat 
que hem tingut tots aquests 
anys. No ho farem tot sols, 
no tenim el pes polític per 
fer-ho sols, però sí que se-
rem el vehicle, ho hem sigut 
sempre. Hem d’anar a Ma-
drid a fer créixer la veu in-
dependentista i que aquells 
partits que diuen que ho 
són s’hi sumin.
–Tarragona és un dels territoris 
més perjudicats pel que fa a in-
fraestructures de Catalunya?
–Evidentment, la demarca-
ció de Tarragona és un forat 
negre. El partit socialista 
diu que s’hi han projectat 
més obres que mai. Segura-
ment és veritat, però només 
s’han projectat, no s’han 
dotat de pressupost.
–Quines propostes fan per reduir 
l’Administració?
–Reducció de ministeris 
dels quals tenim les com-
petències delegades, com 
Cultura o Sanitat. També 
la desaparició del Senat. És 
una cambra inútil, dobla-
da, és un cementiri de po-
lítics, on hi volen anar els 
que necessiten cotitzar vuit 
anys per poder-se jubilar 
amb una paga de senador, i 
això és indigne amb les re-
tallades que estem patint. 
–A qui prefereix com a president, 
Rubalcaba o Rajoy?
–No en prefereixo cap, per 
mi són el mateix. Rubal-
caba és un PSOE, un partit 
espanyolista, i el PP és el 
mateix. Per mi són dues ca-
res de la mateixa moneda, 
perquè ja ens han demos-
trat que, quan s’han d’unir, 
s’uneixen.

Adam Tomàs, cap de llista d’ERC per Tarragona, a la redacció del ‘Diari Més’.

Adam Tomàs. Cap de llista de la coalició ERC-Reagrupament-Catalunya Sí a Tarragona al Congrés dels Diputats.

«Els independentistes que s’abstinguin faran 
créixer la presència d’un partit espanyolista»
Tomàs diu que ERC va a Madrid a explicar que la «generositat» dels catalans «ja s’ha acabat»

«Si no ens presentéssim, 
quina veu reivindicaria 
l’independentisme a 
l’estat espanyol?»
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«Per mi, Rubalcaba i 
Rajoy són dues cares de 
la mateixa moneda; quan 
s’han d’unir, s’uneixen»


